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NAGYBÖJT 1. VASÁRNAPJA                    C év                1– 4 oldal 

  

Olv.: Mtörv 26,4-10 – Róm 10,8-13 - Lk 4,1-13 

Jézus megkísértése  
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 

  

Szentmise bevezetése 

 

Hozzám kiált és Én meghallgatom őt! 

 

Kedves Testvérek! Ezen a héten elkezdődött a nagyböjt, amikor húsvétra készülünk! Ez lelki 
felkészülési idő, hogy az ember eljusson Krisztus közelébe és többet értsen meg az élet 
titkából! Amikor gondjaink, bajaink, megpróbáltatásaink vannak, akkor keressük a megoldást. 
A kérdés, hogy megtalálhatjuk-e a megoldást, ha azt Isten nélkül keressük?  
 

Azt tapasztaljuk,  

hogy egyre kevesebb embernek jut eszébe,  
hogy gondjában, bajában Istenhez kiáltson! 

 

A nagyböjti idő az Isten felé fordulás időszaka! 

Isten közelében valamit megsejtünk életünk értelméből! 

 

Ezt a szentmisét meghalt András testvérünkért ajánljuk fel. A házasság hete alkalmából 
gondoljunk a házastársakra, hogy egymás közelségét Isten közelében tanulják! Isten adjon 
nekik türelmet és erőt egymáshoz! Nagyon kedves új oltárszolgálatra vállalkozó fiatal van itt 
előttünk Viktor, akinek ma van a születésnapja! Azt kívánjuk, hogy az oltárnál kerüljön 
közelebb Jézushoz és többet tudjon meg az élet értelméből, mint sokan mások, akik előtte 
járnak! Isten éltessen Viktor! Jó, hogy itt vagy! 

 

Szentbeszéd 

 

Kedves Testvérek! A sátán próbálkozik, egy-egy időre el-elhagy bennünket! A sátán neve azt 
jelenti: ellenlábas, ellenfél. Emberi életünk során ismételten találkozunk megpróbáltatásokkal, 
kísértésekkel. Minden azon dől el, hogy az ember ezekben a helyzetekben hogyan dönt! Az 
ember helyt tud-e állni, szembe tud-e szegülni a kísértéssel, vagy megadja magát!  

 

A nagyböjti idő arról szól:  
forduljunk Isten felé, 

 hogy helyt tudjunk állni a kísértéssel szemben! 

 

Hamvazószerdán azt az üzenetet fogalmaztam meg: 

az ember felelős a világért, amit Isten ránk bízott, 
az ember felelős az életért, amit ajándékul kaptunk Istentől! 
Felelősek vagyunk a saját életünkért és egymás életéért,  
hiszen egymásra bízott bennünket az Isten! 

  
Az ember próbája, hogy átérzi-e azt, amit Isten rábízott! Az ember átérzi-e a felelősségét? Ha 
igen és helyt tud állni, akkor Isten tervei is megjelennek általunk, talán meg is valósulnak! A 
sátán: görögül  diabolus, ami azt jelenti: hazudozó, héberül azt jelenti: ellenfél.  
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Isten és ember közös történetéről van szó 
Azt hallottuk, hogy a sátán megkísértette Jézust. A nagyböjti időt úgy kezdjük, hogy 
odafigyelhetünk Jézus magatartására, amikor a sátán megkísérti. Jézus azért lett értünk 
emberré, hogy minket  visszavezessen az Istenhez!  

 

Jézus azért lett értünk emberré, 
hogy újra kezdődjön Isten és ember közös története, 

hiszen így kezdődött a mi emberi életünk! Ez a paradicsom! 

 

Isten és ember közös történetéről van szó!  
Csak az ember az első próbatételnél elbukott, vereséget szenvedett!  
Az egész emberi történetünk  
bukdácsolások, vereségek, talán aprócska győzelmek története. 

 

Jézus azt akarja, hogy a mi emberi történetünk  
ne pogány történet legyen, ne Isten nélküli történet legyen, 
hanem történetünk Isten és ember  közös története legyen! 

 

Az embernek minden kísértésre a Lélek felől kell válaszolni 
A mai evangélium a legfontosabb kérdéseket vetette föl, amelyek a mi igazi emberi 
kérdéseink. Az evangélium arra tanít bennünket, hogy ezekben a helyzetekben, ezekben a 
kérdésekben Jézus hogyan állt helyt!  
 

A kérdés azon dől el,  
hogy a megpróbáltatásokban, kísértésekben 

helyt tudunk-e állni, 
vagy vereséget szenvedünk! 

 

Az életről komolyan nem lehet beszélni addig, 
amíg az ember nem próbáltatik meg! 

 

Amikor a kísértésekkel, megpróbáltatásokkal szembesülünk, akkor dől el, hogy miképpen 
gondolkodunk! Sajnos az ellenfél, a sátán ugyan azt mondja Jézusnak: minden hatalom nekem 
adatott itt a földön. Van hatalma a sátánnak, de nem minden hatalom az övé! Amikor Jézus 
válaszait értelmezzük, akkor láthatjuk azt a problémakört, amivel az ember újra, meg újra 
találkozik. Ha az ember ezekben helyt tud állni, akkor ez csak egyféleképpen, a Lélek felől 
lehetséges, mert mindegyik kísértés e világi kísértés! 
 

Jézus mindegyik válasza Istenre hivatkozik! 

 

Az ember életének nagy kérdései:  
az e világi érvényesülés,  
az e világi hatalom,  
az e világi öntudat és önbizalom. 

Ezen kérdésekkel azonosulva fogalmazzuk meg magatartásunkat,  
állásfoglalásunkat, vagy a Lélek felől?  
Világunknak ez az egyetlen igazi neuralgikus pontja!  

Az ember testes, lelkes lény!  
Életünket elhibázzuk, ha mindent a testünk oldaláról nézünk  
és nem lesz helye, nem lesz szava a Léleknek!  
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Az ember vagy a Lélek felől él, vagy elsekélyesedik az életünk! 

 

A jézusi válaszok nagyon sajátosak: nem csak, csak és nem 

Nem csak kenyérrel él az ember,  
hanem minden Igével is, amely Isten ajkáról származik!  

Amikor a hatalomról van szó:  
Uradat, Istenedet imádd és csak neki szolgálj!  

Amikor arról van szó, hogy Isten hordozzon bennünket a kezében,  
akkor lehet, hogy túlzott elvárásaink vannak és akkor ezt halljuk:  
ne kísértsd Uradat, Istenedet!  
Ne kísértsd Uradat, Istenedet, akitől azt várod, hogy rendezze el dolgaidat! 

 

Nagyböjtben az Istennel közös történetünket szeretnénk újra fogalmazni, újra indítani, 
akkor Jézus három megkísértésével szembesülünk. 
 

Az első kísértés 

A kőből legyen kenyér, éhes az ember Krisztus! 

Az ember nagy kísértése, hogy mindent a kenyér felől, a pénz felől értelmez! Anyagiasak 
vagyunk, szinte minden kérdés számunkra kenyérkérdés, pénzkérdés. Közben azok az 
értékek, amelyek a mi emberi kapcsolatainkat meghatározzák, amelyek a Lélek értékei, azok a 
kérdések elsikkadnak! Oldódjanak meg a kérdéseink, szükséges, hogy az embernek legyen 
ennivalója, legyen ruhája, legyen otthona.  

 

Mi van akkor, ha az embernek van ennivalója, ruhája, otthona,  
            de imádság meg nincs?  

Mi van akkor, ha az embernek van munkája,  
            de vasárnapja nincs?  

Mi van akkor, ha az embernek mindene van,  

            de Istene nincs!  

Bele sem gondolunk, hogy ezeknek milyen következményei vannak! 

 

Nem csak kenyérrel él az ember, hanem minden Igével is! Az Igével, az igazságokkal kell 
legalább annyira táplálkozni, mint a kenyérrel! Jézus azt mondja: nem csak, nem azt mondja, 
hogy az nem fontos, mert ezek a igazságok annyira fontosak, vagy fontosabbak, mint a falat 
kenyér!  

Ezek a lelki értékek vezetnek bennünket egymáshoz! 

Ezek a lelki értékek tartanak bennünket össze! 

 

Amikor az emberi kapcsolatok válságával szembesülünk az egész civilizált világban, vagy 
magát kultúrált világnak mondó világban, akkor arról van szó, hogy csak a kenyérről, csak a 
pénzről, csak az e világi biztonságunkról van szó! Közben teljesen elbizonytalanodunk az 
egymással való kapcsolatunkban!  
 

Ezek a lelki értékek nem csupán igények, 
ezek vagy meghatározzák a gondolkodásunkat 

és összekapcsolnak bennünket, vagy… 

 

A hatalom kísértése 
A sátán azzal kísért: minden hatalom az enyém, Neked adom. Talán a legnagyobb kísértés a 
hatalom kísértése! Olyan általános emberi: akinek hatalma van, annak mindene van. A sátán 
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azt mondja: minden hatalom az enyém. Hallunk néha ilyen kiszólásokat: jó ügy érdekében 
még a sátánnal is szövetkezem. A Faust története erről szól, a sátánnal is szövetkezik. A sátán 
XX. századi szövetségeseit megismertük, Hitler jó szövetségese volt a sátánnak, Sztálin jó 
szövetségese volt a sátánnak. Mind a kettő szövetségét jól megszenvedtük mi magyarok!  
 

A hatalom kísértése! 

Jézus azt mondja: a hatalom csak Istennek szolgáljon! 

 

Milyen volt a zsidók élete 

A pusztai vándorlás idején, amikor nem volt elég kenyér és éhesek voltak, akkor 
lázadoztak: adjon az Isten kenyeret! Lázadoztak és kaptak mannát. Amikor elfáradtak, 
lázadoztak Mózes ellen: vigyél vissza minket Egyiptomba. Mintha azt mondták volna: 
jobb a rabság, mint a szabadság felé menetelni! Mózes akkor tanította őket, ne az e 
világi hatalmak isteneivel akarjatok szövetkezni! Megkapják a tíz parancsolatot és 
aranyborjút öntenek. Idegen istent imádnak, mert ilyen az ember, e világi 
hatalmasokkal szövetkezik, akitől valamit remél, akitől valamit vár. Ugyanez 
ismétlődik  egyes emberek történetében. 

 

A harmadik kísértés 

Mi emberek azt gondoljuk, hogy Istennek az a dolga, hogy minket tenyerén hordozzon. Tegye 
meg azt, amit mi várunk Tőle, amit mi kérünk Tőle és addig Isten, amíg ezt teljesíti. 
Próbáljunk azon gondolkodni: hátha Isten bölcsebb, mint mi vagyunk! Hátha Isten jobban 
tudja, hogy mi válik javunkra, mint mi! Hányszor ráfizettünk!  
 

Abban mindannyian egyetértünk, 
akik kitartottak Isten mellett, azok nem csalatkoztak benne! 

 

El kell dönteni: Isten és ember közös történetét akarjuk, vagy az e világ rendje szerinti 

történetet. Nem mondom azt, hogy e világ értékrendje szerinti történetet akarjuk, mert az nem 
értékrend! Ha értékekről beszélünk, akkor csak a Lélek felől indulhatunk el! Mindig lelki 
értékeket kérünk számon egymástól. Ha nincs közünk Istenhez, akkor hogyan tudnánk ezeket 
a lelki értékeket kibontakoztatni magunkban? A nagyböjti idő ezeket a kérdéseket helyezi a 
középpontba!  

Ha mi igazi emberi életet akarunk,  

akkor ez olyan út, amit járhat az ember! 

Jézus mutatja ezt az utat!  
Jézus jár ezen az úton! 

Jézus az út, az igazság és az élet, benne nem fogunk csalatkozni! 

 

+  A M E N  + 

 

Szentmise befejezése 

 

Kedves Testvérek! Az áldással megyünk tovább! Isten külön megáld bennünket, ha van elég 
bátorságunk, hogy Jézushoz szegődjünk! Figyeljünk Jézus döntéseire, Jézus válaszaira! Ne 
feledkezzünk meg arról, hogy nagyböjtben pénteken nem eszünk húst. Akik hamvazószerdán 
nem hamvazkodtak, azok szentmise után ebben a szertartásban részesülhetnek. 
 


